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   بگذاری�د گفت وگو را از زم�ان اکران فیلم 
شروع کنیم. ش�ما »ردکارپت« را در فصلی به 
اکران س�پردید که سال هاس�ت در سینمای 
ایران به »فصل مرده« مشهور است اما به رغم 
ای�ن، قب�ول کردید این اث�ر را همزم�ان با ماه 
مبارک رمض�ان به نمایش عموم�ی بگذارید. 
البته به نظر می رسد مطمئن بودید که از زمان 
جش�نواره فجر مخاطبانی هستند که منتظر 
تماشای آخرین فیلم رضاعطاران مانده باشند 
اما باید پذیرفت ش�ما در تعیین زم�ان اکران 

ریسک کرده اید...  
احمدی: بله قطعا نمایش فیلم در جشنواره فجر 
به این موضوع کمک ک��رد زیرا ما به ط��ور کامل در 
جریان بازتاب فیلم در میان منتق��دان، مخاطبان و 
حتی سینماگران قرار گرفتیم. ش��اید به این سبب 
باشد که تقریبا مطمئن شده بودیم خیلی مهم نیست 
»ردکارپت« در چه فصلی اکران شود. چون به نظر ما 
مخاطب خود را داشت. از این رو بود که وقتی از طرف 
شورای صنفی، پیش��نهاد اکران فیلم در ماه رمضان 

مطرح شد، ما پذیرفتم. 
   اما بازی های جام جهانی فوتبال، مسابقات 
لیگ جهانی والیب�ال و گرمای بی س�ابقه هوا 
خصوصا در ته�ران که همزمان ب�ا ماه رمضان 
بود طبعا شرایط خوبی را برای سالن های سینما 
ایجاد نمی کرد. به عبارت دیگر می شد حدس 

زد سالن های سینما خالی از تماشاگر باشند...  
 همان ط��ور که گفتم خیلی ها مثل ش��ما معتقد 
بودند که این کار ما، یک ریسک است اما این شرایط 
را پذیرفتیم زیرا معتقد بودیم»ردکارپت« مخاطب 
خاص خود را دارد. ای��ن را البته نباید ناگفته بگذارم 
به رغم این که احس��اس ریسک می شد وقتی فیلم را 
اکران کردیم به گیش��ه خوبی دست یافتیم و این جا 
بود که بیشتر به این باور رس��یدم، فصل مرده ای در 
اکران وجود ندارد. اگر فیلمی مخاطب پسند باشد و با 
مخاطب ارتباط برقرار کند، قطعا به دیدن اثر می آیند. 
درحال حاضر مخاطبانی برای دیدن »ردکارپت« به 
س��ینما می آیند که در خانه های خود فیلم های روز 
دنیا را از هر طریقی دنبال می کنند. پس باید بگویم 

هنوز این مخاطبان، سینمای ایران را دوست دارند.  
   ام�ا اصط�اح »فص�ل م�رده اک�ران« را 
دست اندرکاران سینما برحسب واقعیت های 

موجود در سینمای ایران مطرح کرده اند. 
احم�دی: ب��اور م��ن این اس��ت که اگ��ر همین 
دوستداران سینما در موقعیت های مشابه به دیدن 
فیلم ها نمی روند قطعا دلایل��ی دارد که باید در جای 

خود آسیب شناسی شود.  
   البت�ه از نقش تبلیغات انجام ش�ده برای 
ردکارپت هم نباید غافل شد. شما برنامه ریزی 
گسترده و حساب ش�ده ای در بخش تبلیغات 
برای فیلم داشتید. فکر می کنید این کار چقدر 

به فروش فیلم کمک کرد؟
احمدی: برای هر فیلم ی��ا حتی هر کالایی نقش 
تبلیغات بسیار پررنگ اس��ت. الان نمی توانم به طور 
دقیق بگویم که تبلیغات چقدر باعث فروش این فیلم 
شد اما یقینا بی تأثیر نبوده. مضافا این که حضور بازیگر 
و کارگردان فیل��م هم در گیش��ه »ردکارپت« تأثیر 
زیادی داشته است. اینجا، جا دارد از ایران نوین فیلم و 
فیلمیران هم تشکر و قدردانی کنیم که شرایط خوبی 
را برای تبلیغات فیلم فراهم کردند. امیدوارم برای همه 
فیلم ها چنین شرایطی فراهم شود خصوصا تلویزیون 
از آثار سینمایی در این زمینه حمایت کند. البته در 
تمام دنیا تبلیغات به همین ش��کل گس��ترده است 
گرچه در ایران هنوز استانداردهای درست تبلیغات 
کاربرد ندارد و بیش��تر تبلیغ��ات در تلویزیون انجام 
می شود، آن هم تیزرهای بسیار کوتاه که شاید برخی 

اوقات حتی مخاطب آنها را نبیند. 
   اگر به ارقام مراجعه کنیم، آیا فروش فیلم 
تاکنون برای ش�ما راضی کننده بوده؟ اساس�ا 
چقدر ب�ا ذهنیتی که قب�ل از اکران از گیش�ه 

»ردکارپت« داشتید نزدیک بوده است؟ 
احمدی: قطعا این رق��م دور از ذهن ما نبوده اما با 
توجه به هزینه ای که برای تبلیغات شده است، شاید 

خیلی نمی توان گفت که فروش بالایی داشته ایم.  
   اما باید قبول کنیم که »ردکارپت« با هزینه 
کمی نسبت به شمار زیادی از فیلم های دیگر 

ساخته شده است...  
احم�دی: بله، اما م��ا هزینه های زی��ادی را برای 
مراحل پس از تولید متقبل ش��دیم. ش��اید منظور 
ش��ما هزینه تولید یک فیلم در خارج از کشور باشد. 
درست است از این نظر ما هزینه زیادی در این مرحله 
نداشتیم، اما فیلم یک س��تاره دارد که هم کارگردان 
است و هم بازیگر فیلم. قطعا این هم هزینه دارد. پس 

نمی توان گفت ما یک پروژه ارزان ساخته ایم.  
به هر رو تا به حال با توجه به همزمانی اکران فیلم 
با ماه رمضان و شرایطی که پیش رو داشتیم، به عقیده 
من فروش فیلم خوب بوده، اما نمی توان گفت ایده آل 

بوده است.  
   آق�ای عط�اران، از نظ�ر ش�ما چط�ور؟ 
به عنوان کارگردان»ردکارپت«.  گیش�ه فیلم 

راضی کننده بوده است؟
عطاران: به عقیده من »ردکارپت« فیلم خاصی 
اس��ت یعنی یکس��ری ویژگی هایی دارد که متعلق 
به س��ینمای تجاری نیس��ت. از طرفی چون عمده 
مخاطبان به دیدن فیلم های تجاری در سینما عادت 
کرده اند شاید بخش��ی از آنها با »ردکارپت« ارتباط 
برقرار نکنند. ببینید خود فیلم با توجه به ویژگی هایی 
که عنوان ک��ردم می تواند مخاط��ب را جذب کند. 
بازیگر و کارگردان هم به هرحال مخاطب خود را دارد 
و می تواند عده ای را به سینما بکشاند. از طرف دیگر 
تبلیغات هم بی تأثیر نبوده است، اما در کل خودم هم، 
به این نتیجه رس��یدم که مخاطبان، »ردکارپت« را 
دوست داشتند.  حداقل تعدادی از مردمی که »فیلم 
بین« هس��تند به دیدن این اثر به سینما آمدند. این 

| بیت�ا موس�وي| می گوی�د: »دغدغ�ه م�ال تیپ 
روشنفکر است، من هیچ دغدغه ای ندارم« این شاید 
کلیدی ترین جمله ای باشد که رضا عطاران، بازیگر و 
کارگردان فیلم »ردکارپت« در گفت وگوی پیش رو 
که به بهانه اکران دومین ساخته بلندش انجام شده، 
طرح کرده اس�ت.  جمل�ه ای که نمی توان دانس�ت 
در مذمت س�ینمای روشنفکری اس�ت یا نکوهش 
زندگی ب�دون دغدغه؟! هر چه هس�ت اما می توان 
گفت همچون ی�ک فاصله گ�ذاری دراماتیک، خط 
فاصله ای است میان رضا عطاران و مخاطب/ منتقدی 
که سینمای کمیک او را نمی پس�ندد و حالا دومین 

فیلم بلن�دش را، ی�ک کار کلیش�ه ای می داند. این 
یک سوی ماجراست و سوی دیگر البته اقبال خوشی 
است که مخاطب عام سینمای ایران در فصل مشهور 
به »فصل مرده اکران«، به ردکارپت نشان داده است 
و ش�اید اقبال مخاطب عام، اعاي درجه خواس�ت 

دست اندرکاران »ردکارپت« بوده باشد.  
»ردکارپت« ای�ن روزها درحالی  به فروش نزدیک به 
2 میلیارد تومان رس�یده که کماکان بر پرده نقره ای 
نشس�ته و مخاطبان را به تماش�ا دع�وت می کند. 
عطاران از ای�ن جهت که این فیلم ب�ه مثابه روایتی 
مستند - داس�تانی، متفاوت از اثر قبلی اش است، 

»ردکارپت« را ی�ک تجربه تازه در س�ینمای ایران 
می داند. ش�اید هم بتوان تأیید کرد که »ردکارپت« 
تجرب�ه ای منحصربه فرد اس�ت زی�را از ی�ک بعد، 
داس�تانی در درون وضع مس�تند/ واقعی است و از 
س�وی دیگر مجموعه تصاویری مستند در دل یک 

داستان/ ایده.  
در »ردکارپ�ت« عطاران تاش می کند، ش�خصیت 
اصلی داس�تانش را در ش�رایطی تازه قرار دهد. این 
کاراکتر، یک دلباخته سینما اس�ت که می خواهد با 
رسیدن به جشنواره بین المللی کن، موقعیت فعلی 
خ�ود را تغییر ده�د و احتمالا در دی�دگاه منتقدین 

دومین ساخته رضا عطاران، کلیشه در همین جاست 
که شکل گرفته؛ در عمق نگاه اغراق آمیز به سینما که 
مکرر در مکرر در همین سینمای ایران به آن پرداخته 
شده اس�ت. هر چند عطاران معتقد است که همین 

توهم، تم یا زمینه اصلی »ردکارپت« است.  
گفت و گوی پی�ش رو به بهانه اک�ران »رد کارپت« با 
رضا عطاران، کارگ�ردان و بازیگ�ر و احمد احمدی، 
تهیه کننده این فیلم س�ینمایی انجام ش�ده است. 
گفت وگویی که اگر مجال بیشتری بود می توانست در 
هر یک از بخش هایش به تفصیل بینجامد اما با در نظر 

داشتن حوصله خوانندگان، طعم اختصار می چشد.  

درحالی ب��ود که من فکر می کردم ای��ن افراد، تعداد 
کمی باشند. البته فکر می کنم تبلیغات دهان به دهان 
هم تأثیر مثبتی روی گیش��ه اثر داشته است. در هر 
صورت می خواهم بگویم وضع گیش��ه راضی کننده 

بوده است.  
این را هم باید اضافه کنم که ما حتی با مخاطبانی 
روبه رو ش��دیم که چندین بار فیلم را دیده اند. البته 
منتقدانی داریم که فیلم را با ذهنیت آثاری که پیش 
از این کار کرده ام می بینند. ولی »ردکارپت« یک اثر 
مستند - داستانی است و با فیلم های دیگرم تفاوت 
دارد. حتی مس��ئولان سالن های س��ینمایی عنوان 
می کنند که در برخی نمایش ها در پایان، مردم فیلم 
را تشویق می کنند. کما این که خودم هم شاهد این 

موضوع بوده ام.  
   گفته می ش�ود ک�ه اس�تقبال مخاطب از 
»ردکارپ�ت« خیل�ی ب�ه حضور ش�ما مربوط 
اس�ت، به طوری که اگر کارگردان شما بودید و 
بازیگرشخصی دیگر، شاید این میزان فروش 
برای فیلم اتفاق نمی افتاد. اتفاقی که حتی برای 
فیلم های دیگر شما هم وقتی به عنوان بازیگر 
حضور دارید، رخ می دهد.  یعنی اساسا می توان 
گفت بحث، بحث محبوبیت شما در مقام بازیگر 

است...  
عط�اران: در فیلمس��ازی باید از امکانات موجود 
برای ج��ذب مخاطب اس��تفاده کرد. ما ه��م از این 
موقعیت استفاده کردیم. چون خودم فیلم را خیلی 
دوس��ت دارم در پیش تولید تأکید داش��تم که بهتر 
است خودم این نقش را بازی کنم. اساسا با شخصیت 
اصلی فیلم به نوع��ی همذات پنداری داش��تم. باید 
بگویم خودم در گذشته و حتی حالا دوست دارم که 
موقعیت بهتری پیدا کنم و حتی کمی توهم هم دارم. 
اگر20 سال پیش ام را هم در نظر بگیرم واقعا دوست 

داشتم که موقعیت بهتری پیدا کنم.  
در »ردکارپت« هم ش��خصیت اصلی فیلم برخی 
توهم های غیرمعمول دارد. مثلا فکر می کند اگر به 
جشنواره کن برود و برای »وودی آلن« فیلمنامه ببرد 

قطعا اتفاق خوبی برایش می افتد.  
   آقای احمدی، ش�ما با این موضوع موافق 
هس�تید که بخش�ی از مخاطبان به س�ینما 
می آیند تا رضا عط�اران را ببینند نه فیلمی از 

عطاران را؟ 
احمدی: بله بخشی از مخاطبان این گونه هستند و 
نمی شود این را کتمان کرد. البته این را باید بگویم که 
در نشست های اولیه فیلم که با عطاران داشتیم اصلا 
به این موضوع فکر نمی کردیم که قرار است فیلمی 
بس��ازیم که حتما در آن عطاران بازی کن��د و از این 

طریق به گیشه هم فکر کنیم. 
   پس ممکن اس�ت همکاری ش�ما و آقای 

عطاران بار دیگر تکرار شود؟
احمدی: من که خیلی دوست دارم. »رد کارپت« 
برای هر دوی ما کار دل بود و امیدوارم ش��رایط ادامه 
چنین همکاری هایی برای ما ب��ه وجود بیاید. وجود 

عطاران یک برکت برای سینمای ایران است.  
عطاران: ما بیش��تر دنبال این بودیم که یک فیلم 
تجربی بسازیم.  واقعا این مسائل برایمان ملاک نبود. 
مخاطبان ما که خصوصا فیلم بین هم هستند، دوست 
دارند فیلمی متفاوت از سینمای ایران ببینند. خیلی از 
مخاطبان متوجه این موضوع شده اند که ما به دنبال 
یک تجربه تازه در س��ینمای ای��ران بودیم. به همین 
دلیل به چنین مسائلی هم فکر نمی کنند. اما به هرحال 
ما در کنار یک تجربه تازه به دنبال جذب مخاطب هم 

بودیم و از امکاناتی که داشتیم استفاده کردیم.  
   بگذاری�د کمی به عقب برگردیم. اساس�ا 

ایده و طرح اولیه فیلم چگونه شکل گرفت؟ 
احمدی: چند س��ال پیش وقتی برای حضور در 
جشنواره کن به فرانس��ه سفر کردم با شهری روبه رو 
شدم که پر از زرق و برق بود و بسیار گران. بعد از مدتی 
متوجه شدم که سینما در این شهر شرایطی را فراهم 
کرده تا یک منبع اقتصادی ماورایی ایجاد ش��ود.  به 
همین دلیل فکر کردم چقدر ما س��ینما را در ایران 
نحیف می بینیم درحالی که همین سینما در خارج از 
کشور می تواند چه کمکی به اقتصاد بکند. در همان 
زمان این موضوع به ذهنم رسید که یک فرد دلبسته 
سینما اگر در این دنیای پرزرق و برق یک جشنواره 
بین المللی، ق��رار بگیرد چه واکنش��ی در میان این 
آدم ها خواهد داشت. در سفر بعدی که به کن رفتم، 
فکر کردم که نمی توانم این ایده را تصویر کنم چون 
کارم فیلمسازی نیست.  اولین جرقه ای که به ذهنم 
رسید رضا عطاران بود و واقعا به غیر از او به فیلمساز 
دیگری هم فکر نکردم. بعد از مدتی این ایده را برای او 
مطرح کردم و اتفاقا یکسری عکس و فیلم هم داشتم 
که به عطاران نش��ان دادم. همان زمان نشست هایی 
درباره کار با هم داشتیم که خوشبختانه ارتباط خوبی 

با طرح اولیه برقرار کرد و به نوعی آن را قوام بخشید.  
   آقای عط�اران، آیا تا پی�ش از آن که برای 
ساخت »رد کارپت« به جشنواره کن بروید در 
هیچ رویداد بین المللی در خارج از ایران حضور 

داشتید؟ 
نه تا قبل از این فیلم، برای حضور در جشنواره ای در 

خارج از کشور نرفته بودم.  
   به همین دلیل و چون شناخت کاملی از آن 
محیط نداشتید فکر نمی کنم با فیلم نامه کامل 

به فرانسه رفته باشید...  
عط�اران: کلیت فیلم نام��ه از ابتدا مش��خص و 
کامل بود. می دانستم قرار است چه اتفاق هایی برای 
شخصیت اصلی فیلم ش��کل بگیرد.  البته من برای 
برخی سکانس ها که درباره کیارستمی، فرهادی و... 

صحبت می کنیم از قبل دیالوگ نویسی کردم.  
اما این ویژگی فیلم را دوست دارم چون اجازه دادم 
اتفاقات همان زمانی که ما در جش��نواره کن حضور 
داش��تیم به طور واقعی برای ش��خصیت اصلی فیلم 
شکل بگیرد. از طرفی خوشحال بودم که آن جا ما را 
کسی نمی شناسد. همین موضوع دس��ت من را باز 
گذاشت تا کاملا در موقعیت همان فرد قرار بگیرم.50 

 درصد صحنه هایی که شما در فیلم می بینید کاملا 
مس��تند اس��ت و برخی دیگر از صحنه ها هم از قبل 
نوشته شده بود حتی با دیالوگ. شب ها نیز وقتی همه 
گروه خواب بودند، براساس تصاویری که گرفته بودیم 
که مس��تند هم بود، دیالوگ نویسی می کردم. مثل 
صحنه»جیم جارموش«، که بعد از آن برای قبل و بعد 
این صحنه دیالوگ نویسی کردم. یا همان صحنه ای 
که من کارت خانه سینما را ارایه کردم، کاملا مستند 
است چرا که خودم را کاملا در همان شرایط قرار دادم 
و چندین بار رفتم تا داخل سالن شوم. در اصل برای 
آخرین باری که وارد سالن ش��دم همان کارت خود 
جشنواره را به مامور جلوی در ارایه کردم که روی آن 

صدایی عنوان می شود که خانه سینما...  
احم�دی: آقای عط��اران دقیقا ی��ک کارگردانی 
هوش��مندانه اي کرده است.  ش��اید عنوان شود که 
ما ش��رایط تولید یک فیلم ارزان قیمت را در فرانسه 
داش��تیم. اما کارگ��ردان »ردکارپت« دقیق��ا در دل 
واقعیت قرار گرفت و اجازه داد تا این تصاویر در اختیار 

او قرار بگیرد.  
عطاران: ببینید اگر مخاطب س��ینما به همین 
نکاتی که ما عنوان می کنیم بیشتر توجه کند قطعا 

برای آنها فیلم جذاب تر خواهد شد.  
   پس شما فقط فضاسازی اولیه را براساس 
تصاوی�ر و عکس های�ی ک�ه آق�ای احم�دی 

پیشتر ها نشان تان داده بودند، انجام دادید؟ 
عط�اران: بله. به طور نمونه هم��ان تصویر پرچم 
کش��ورهای مختلف را من در همان تصاویر ابتدایی 
دیدم و فکر کردم که باید از این صحنه استفاده کنم. 
قطعا اکثر ما به سفر خارج از کشور رفته ایم و یکسری 
خاطرات و تجربه ه��ا برایمان از چنین س��فرهایی 
مش��ترک اس��ت. قطعا همه آدم ها در این سفرها با 
مشکل شلنگ دستشویی روبه رو شده اند!)خنده( که 

این هم یک سکانس از فیلم شد.  
   بله دقیقا همیشه هم درباره سکانس های 
دستش�ویی در فیلم های ش�ما زیاد صحبت 

می شود! 
عطاران: م��ن در برخ��ی از مصاحبه هایم عنوان 
کردم که آدم رکیکی هستم و فیلم های سخیف بازی 
می کنم. اما از این صحبت من تیترهایی ساخته شده 
و عده ای از این حرف ها بر ضد من استفاده کرده اند. 
من معتقدم وقتی این فیلم را ساختم اگر آنچه شما 
می بینید در نظرتان س��خیف آمد، پس من هم آدم 
س��خیفی هس��تم! گرچه به عقیده من مردم ثابت 
کردند که این گونه نیست.  اما متاسفانه برخی دیگر 
از آن  سوءاس��تفاده می کنند. مش��کل این است که 
تعدادی از افراد از این تک جمله ها برای کوبیدن یک 

فرد یا مخالفت با یک ایده یا تفکر استفاده می کنند.  
یا همین جریان دستشویی که شما عنوان کردید. 
باور کنید که من همیشه بعد از ساخت کارهایم متوجه 
می شوم که باز چند صحنه مربوط به دستشویی دارم 
که البته برخی این موضوع را باور نمی کنند. اما در طول 
ساخت فیلم هرگز به این موضوع فکر نمی کنم یا قصد 

لجبازی با این موضوع را ندارم.  
   شما تأکید می کنید برخی صحنه ها را در 
همان زمان تولید فیلم خیلی مستند به دست 
آوردید و براس�اس آن دیالوگ نویسی کردید. 
آیا فکر نمی کردید این موضوع ممکن اس�ت 

باعث پراکندگی در خط درام شود؟ 
عط�اران: اتفاقا ای��ن مهم ترین چی��زی بود که 
از آن می ترس��یدم. به همین دلیل تمام ش��ب های 
فیلمبرداری بیدار بودم و راش ها را می دیدم و براساس 
آن دیالوگ نویس��ی قبل و بعد از صحنه گرفته شده 
را انجام می دادم. درنهایت آن چیزی که شما درحال 
حاضر می بینید کاملا یک خط قصه ای دارد که ابتدا و 
پایانی دارد و کاملا زنجیروار ادامه پیدا می کند. اتفاقا 

این شکل کارکردن خیلی سخت بود. 
احمدی: آق��ای عطاران حتی وقت نک��رد کن را 

ببیند. فقط درگیر ساخت فیلم بود.  
   به طور مثال صحنه ای که علی س�رتیپی 
حضور دارد هم مستند است که اتفاقا شما برای 

پیدا کردن اصغر فرهادی سراغ او می روید؟
عط�اران: من می دانستم که سرتیپی هر  سال به 
جش��نواره کن می رود. در زمان برگزاری جشنواره او 
را دیدم و جریان را برایش تعریف کردم و قرار شد در 

فیلم بازی کند.  
   با توج�ه به این ک�ه چندین ب�ار در فیلم 
به اصغر فرهادی اش�اره می کنید. آیا ایش�ان 

»ردکارپت« را دیده اند؟ 
عطاران: بله. فیلم را دیده بود، اتفاقا دوست داشت 
و با دیدن همین صحنه هایی که ش��ما اشاره کردید 
خیلی همراه شد و خندید. البته دوست داشتم آقای 
کیارس��تمی هم فیلم را ببینند که این امکان میسر 

نشد چون ایشان به سفر رفته بودند. 
   من ش�خصیت اصلی فیلم »ردکارپت« را 
به نوعی شبیه به شخصیت فیلم اولتان »خوابم 
م�ی آد« می بینم. ی�ک آدم منزوی اس�ت که 
توسط جامعه پس زده شده و هر کدام به نوعی 

شرایط خاصی دارند. با این نظر موافقید؟ 
 عطاران: نه با این موضوع موافق نیس��تم. من در 
ابتدای س��اخت هر دو فیلمم همیشه در ذهنم یک 
خط داستانی یا یک تم برای شخصیت اصلی در نظر 
گرفت��ه ام. در »خوابم می آد« تم اصلی درس��تکاری 
بود. این که یک فرد درستکار می خواهد در جامعه به 
همین شکل زندگی کند اما دچار یکسری دردسرها 
و اتفاقات می شود. اما در »ردکارپت« تم اصلی، توهم 
بود. این که فردی برای ادامه زندگی اش امید داشته 
باشد بسیار خوب اس��ت اما امید واهی و توهمی که 
این فرد از جایگاه��ش دارد و می خواهد به چیزهای 

بیشتری دست یابد قطعا خوب نیست.  
احمدی: شاید در زمینه توهم فیلم های دیگری 
هم در سینما ساخته شده است. اما جالب است درباره 
ساختار »رد کارپت« کمتر کسی صحبت می کند. 
این بخش در جشنواره فجر هم مورد بی مهری قرار 
گرفت. این فیلم در کنار آثار دیگری که با هزینه های 

زیادی ساخته شده اند و آثار عظیمی بودند، داوری 
ش��د درصورتی که این اصلا درست نیست. چرا که 
»ردکارپت« با بضاعتی س��اخته ش��ده که اصلا با 

چنین آثاری قابل قیاس نیست.  
عط�اران: جالب اس��ت ی��ک مس��اله ای که در 
جش��نواره فجر ش��نیدم این بود که عنوان کردند 
ما اصلا درخواست سیمرغ نداش��ته ایم درصورتی 
که انگار خیلی ها این درخواس��ت را مطرح و تعداد 
سیمرغ هایشان را هم مشخص کرده بودند و تأکید 
داش��تند که اگر این جوایز را نگیرن��د حتی فیلم را 
شرکت نمی دهند. درباره ما این گونه به نظر رسیده 
که ان��گار توقع��ی نداریم به همی��ن دلیل توجهی 

نکردند.  
ما مدام درباره بضاعت فیلم صحبت می کنیم. اما 
درنهایت به عقیده من »ردکارپت« فیلم س��ختی 
است. این که تعدادی از مخاطبان هم فیلم را دوست 
دارند برای من خوشحال کننده است.  فیلمی که من 
س��اختم برای دلم بود و حالا اگر این اثر دیده شده 

پس اتفاق خوبی برایم رخ داده است.  
   ب�ه نظ�ر می رس�د »ردکارپ�ت« ب�رای 
ش�ما جایگاه ویژه ای دارد و نس�بت به فیلم 
اولتان به ش�ما نزدیک تر است. گویا بیشتر با 
دغدغه های شخصی شما همراه باشد. درست 

است؟ 
عطاران: اتفاقا »خوابم می آد« را خیلی دوس��ت 
دارم و معتقدم هر یک ویژگی های مخصوص به خود 
را دارن��د. به همین دلیل نمی توانم از این جهت آنها 
را با هم مقایسه کنم. دغدغه برای تیپ روشنفکری 
است. من هیچ دغدغه ای ندارم. دوست دارم فیلمی 
بسازم که روان و ساده باشد و توسط مخاطب دیده 
شود و فکر می کنم مخاطب نیز به خوبی با آن ارتباط 

برقرار کرده است.  
   می گویید دغدغه برای تیپ روشنفکری 
اس�ت و ش�ما هی�چ دغدغ�ه ای نداری�د اما 
به هرحال بخش بزرگی از بدنه سینمای جهان 
س�اخته ش�ده از کارگردانان مولفی است که 
دغدغه ه�ای روش�نفکری دارن�د. بگذارید 
بپرسم ش�ما چقدر س�ینمای جهان را دنبال 
می کنید؟ آیا کارگردانی هس�ت ک�ه به طور 
مثال تمام آثارش را همیش�ه پیگیری کنید؟ 
چه سبک سینمایی را بیشتر می پسندید؟ و 
این که آیا در سینمای جهان هم به دنبال آثار 

کمدی هستید؟
عط�اران: سینما قطعا برای من جذابیت داشته 
که حالا حرفه ام این است. اما هیچ وقت با برنامه ریزی 
دنبال چنین مسائلی به خصوص فیلم دیدن نمی روم. 
مثل این که دنبال س��ری فیلم های یک کارگردان 
باش��م و قطعا هم همه آثار او را ببینم. اما به صورت 
اتفاقی، براساس شنیده ها یا حسی که ممکن است از 
دیدن یک عکس فیلم در من به وجود بیاید به دنبال 
دیدن آن اثر م��ی روم.  اما در کل فیلم زیاد می بینم. 
شاید آن قدر فیلم می بینم تا به این نتیجه می رسم 
که بهتر است فیلمی بس��ازم که شبیه هیچ کدام از 
اینها نباشد. شاید این گونه از فیلم های دیگر کمک 
می گیرم. برای مثال بخش هایی از فیلم را که برخی 
عنوان می کنند کلیش��ه اس��ت دقیقا می خواستم 
به همین راحتی و به همین کلیش��ه ای که عنوان 
می شود در فیلم اتفاق بیفتد. مثل صحنه دزدی که 

از شخصیت اصلی فیلم صورت می گیرد.  
   احتم�الا فیلم های اس�پیلبرگ را دنبال 
می کنید که در »ردکارپت« ه�م خیلی روی 
این کارگردان که البته رئیس هیأت داوران آن 

دوره جشنواره کن است، تأکید می کنید؟
عطاران: خیلی از فیلم های اسپیلبرگ را دیده ام. 
البته به آث��ار این کارگ��ردان علاقه مندم چون فکر 

می کنم آثارش همیشه با هم متفاوت هستند.  
   به نظ�ر می رس�د »رد کارپ�ت« فیلمی 
باشد که بیشتر در زمان تدوین شکل گرفته، 

درست است؟
احمدی: بل��ه. کلا فیلم برداری ما ب��ا تهران 22 
روز ط��ول کش��ید.  ولی تدوین که توس��ط محمد 
توکلی انجام ش��ده 2 ماه طول کش��ید.  این بخش 
جزو ویژگی های فیلم محس��وب می شود چون ما 
با فیلم نامه کلاس��یک و یک خطی روبه رو نبودیم 
و حتی برگه های منش��ی صحنه نداشتیم. دستیار 
کارگردان و منش��ی صحنه خود عطاران بود. البته 
همه گ��روه این گونه بودن��د و چندی��ن کار انجام 
می دادند. مثلا خ��ود من در کن��ار تهیه کنندگی، 
فیلمبرداری پ��روژه را هم برعهده داش��تم. خیلی 
فیلمبرداری کار را دوس��ت دارم. زمان��ی در حوزه 
فیلم کوتاه کار می کردم و قرار ب��ود اینبار فیلمی را 
فیلمبرداری کنم که کارگردانش کاملا به این حوزه 
آش��نایی داش��ت.  از طرفی در کنار این که باید به 
ذهنیت کارگردان نزدیک می ش��دم به این موضوع 
هم بای��د توجه می ک��ردم که عط��اران می خواهد 
خیل��ی از صحنه ها و موقعیت هایی ک��ه در آن قرار 
می گیریم واقعی و مستند باشد و به نوعی بکر بودن 
آن مشخص شود. خوشبختانه این یکدستی هم به 
خوبی در فیلم دیده می شود. به هرحال تجربه ای بود 

که شاید بعدها دیگر برای من تکرار نشود.  
   آقای عطاران، به نظر می رس�د ش�ما در 
حوزه کارگردانی به شدت سخت گیر هستید 
درحالی ک�ه ش�اید در بازیگ�ری این گون�ه 
نباشید. به همین دلیل است که همه نقش های 

انتخابی تان خیلی با وسواس نیستند؟
عطاران: بخشی از این موضوعی که شما درباره 
بازیگری عنوان می کنید به علاقه من به این حوزه 
بر می گ��ردد و دوره ای از زندگی که تصمیم گرفتم 
بیش��تر بازی کنم. اما تمامی ای��ن نقش ها انتخاب 
من اس��ت. ببینید موضوع این است که من عمدتا 
بین فیلم های��ی که خ��ودم کارگردان��ی می کنم 
فاصله گذاری می کنم و با حوصله بیش��تری سراغ 

فیلم سازی می روم. 


